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انتصاب معاون اقتصادی تامین اجتماعی  دلایل عدم پذیرش FATF را به مردم بگویند انتقال کالا به کویت از طریق شناورها 
مدی��ر عامل س��ازمان تامین اجتماعی 
ط��ی حکمی مه��رداد محقق زاده را به 
عنوان معاون اقتصادی و سرمایه گذاری 
سازمان تامین اجتماعی منصوب کرد. 
به گزارش تجارت به نقل از رسانه های 

خبری؛  محقق زاده که از کارشناس��ان خبره ، با تجربه ، س��الم 
، خوش��نام و پاکدس��ت تامین اجتماعی می باشد دارای ۲4 سال 
سابقه کار  در سازمان تامین اجتماعی بوده و از کارشناسی در این 
سازمان شروع به فعالیت کرده و سوابقی همچون معاون اداری 
و مالی،  معاون فنی و درآمد سازمان تامین اجتماعی، مدیرکل 
بودجه و تش��کیلات، مدیرکل اس��تان مرکزی و معاون مدیرکل 
درآمد سازمان را در کارنامه کاری خود دارد و هم اکنون مشاور 

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی بود.

رئی��س ات��اق بازرگانی ای��ران و چین 
گف��ت: پذیرفتن قواعد FATF ش��رط 
لازم برای برای بازی در سیستم بانکی 
اس��ت اما ش��رط کافی نیست. در واقع 
ش��رط کافی مربوط به اج��ازه آمریکا 

اس��ت و بدون آن نمی توانیم در سیس��تم بانکی حضور داش��ته 
باش��یم حتی پس از برجام مش��اهده کردیم که با وجود آنکه 
تحریمی نبود به دلیل عدم عضویت در FATF نمی توانستیم 
در فضای بانکی فعالیت کنیم. مجیدرضا حریری در گفت وگو با 
ایلنا افزود: اینکه هر سازمانی بین المللی از مذاکره با ایران ناامید 
شود علامت خوبی نیست. علاوه بر آن یک سری از ایرانی های 
خارج از کشور مانند دانشجویان و شرکت ها در صفحه اول این 

خطر حضور داشته و دچار مشکل می شوند.

 به دنبال اعلام شیوع ویروس کرونا در 
ایران عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی 
ایران و کویت اظهار داش��ت: با وجود 
لغ��و پروازها، انتق��ال کالا به کویت از 
طریق ش��ناورها ص��ورت می گیرد. اما 

این احتمال وجود دارد که دولت کویت از ورود خدمه های این 
شناورها جلوگیری کند. به گزارش ایلنا،  سید مصطفی موسوی، 
عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران و کویت در گفت وگو با 
ایلنا در مورد تاثیر این تصمیم بر مبادلات کالایی ایران گفت: در 
حال حاضر این تصمیم تاثیری در مبادلات ما با کویت تاثیری 
نداشته است و با وجود لغو پروازها، انتقال کالا از طریق شناورها 
صورت می گیرد. اما این احتمال وجود دارد که دولت کویت از 

ورود خدمه های این شناورها جلوگیری کند.

گروه صنعت، معدن و تجارت: وزیر صنعت گفت: ۱2 میلیارد دلار 
واردات ما در سال ۹۷ از سال ۹۶ کمتر شد و برای امسال و دو سال 
آینده برنامه ساخت داخل را تدوین کردیم و بنا است تا ۱۰ میلیارد 

دلار واردات را ساخت داخل کنیم.
به گزارش شاتا، رضا رحمانی در مراسم افتتاحیه نمایشگاه توانمندی 
های فنی و مهندسی ایرانی با محوریت رونق تولید در مصلی امام 
خمینی)ره( تهران بیان کرد: از ملت بزرگ ایران برای حضور پرشور 

در انتخابات تشکر می کنم.
وی اف��زود: از عزی��زان قرارگاه س��ازندگی خات��م الانبیا برای این 

نمایشگاه تشکر دارم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه صنعتگران، امسال خود 
را در یک جبهه و جنگ اقتصادی دیدند و خوب پیش آمدند، گفت: 
نمایشگاه تقاضا محور فرصت های ساخت داخل و رونق تولید را 

امسال برگزار کردیم که مکمل این نمایشگاه نیز هست.
رحمانی با اعلام اینکه رونق تولید از محورهای هفت گانه اولویت 
های کاری وزارت صمت است، افزود: امسال یک فرصت برای رونق 
تولید و ساخت داخل است و حفظ تولید و اشتغال موجود اولین برنامه 

ما در این راستا بود که چند برنامه در کنار آن اجرایی شد.
وزی��ر صم��ت در ادام��ه بیان کرد: امس��ال به برک��ت حمایت ها و 
رهنموده��ای مق��ام معظم رهب��ری روح جدیدی در رونق تولید و 
س��اخت داخل دمیده ش��ده اس��ت، هر روز ش��اهد افتتاح میز های 
تخصصی س��اخت داخل هس��تیم که خیلی از موارد هم به س��بب 

تحریم ها امکان رسانه ای شدن ندارند.
رحمانی تصریح کرد: ظرفیت های خوبی در کش��ور برای س��اخت 
داخل در حوزه های مختلف داریم و ظرفیت های خوبی نیز ایجاد 
شده است و در صنعت توانمندی های مان بیش از ظرفیت کنونی 

است.
وی ب��ا بی��ان اینکه برای خودکفایی در بخش های مختلف برنامه 
هایی را شروع کردیم، اضافه کرد: در حوزه لاستیک سنگین گلوگاه 

و وابستگی داشتیم که به صورت جدی برنامه داریم.

 ظرفیت تولید ۳۰ � درصدی لاس���تیک س���نگین را به 
۵۵ درصد رساندیم

وزیر صمت با اش��اره به اینکه پارس��ال ۳۰ درصد نیاز در لاس��تیک 
س��نگین را در داخل تولید می کردیم، افزود: امروز این رقم به ۵۵ 
درصد رسید و با افتتاح 4 طرح تا ۱4۰۰ این ظرفیت بیشتر می شود 

و در لاستیک سنگین به خودکفایی می رسیم.
رحمانی ادامه داد: در الکترود گرافیتی که یک گلوگاه و نیاز اساسی 
بود برنامه های خودکفایی را شروع کردیم و در حوزه کک سوزنی 
و کک اسفنجی که برای آلومینیوم و فولاد جزو مواد اولیه الکترود 
گرافیتی است با وزارت نفت قرارداد یک میلیارد دلاری برای داخلی 

سازی و خودکفایی بستیم.
وی گفت: در حوزه آلومینا برنامه های خودکفایی را شروع کردیم 
که قرارگاه خاتم الانبیا برای خودکفایی پای کار آمد و تکنولوژی را 
پای کار آورد که این اقدامات باید بخوبی به اطلاع مردم برسند تا 

مردم امید و روحیه خود را حفظ کنند.
وزیر صمت در بخش دیگری از سخنان خود افزود: در حوزه ارتباطات 
در جاهایی وابس��ته بودیم که به برکت س��ال رونق تولید اقدامات 

خودکفایی شروع شده است.
 � نهض���ت س���اخت داخ���ل ی���ک کار انقلابی و جهادی 

می خواهد

رحمان��ی تصریح کرد: نهضت س��اخت داخ��ل یک کار انقلابی و 
جهادی می خواهد تا بتوانیم فرمایش��ات رهبری را اجرایی کنیم. 
وی اضاف��ه ک��رد: در حوزه تامین مالی ب��ه دنبال روش های نوین 
تامین مالی هستیم، ما کشور با امکاناتی هستیم و باید امکانات را 

بهینه اختصاص دهیم.
وزیر صمت همچنین یادآوری کرد: این برنامه ها همراه با برنامه 
های س��خت افزاری و نرم افزاری و تکمیل زیر س��اخت ها اس��ت. 
رحمانی گفت: سامانه های الکترونیکی را داریم تکمیل می کنیم 
و سامانه توانیران را اخیرا راه اندازی کردیم و مرکز ساخت داخل را 
راه انداختیم. وی اضافه کرد: اراده وزارت صمت و دولت این است 
که در هر حوزه ای س��اخت داخل انجام می ش��ود جلوی واردات 

اقلام مشابه آن را بگیریم.
وزیر صمت همچنین گفت: ساخت داخل، حفظ تولید موجود، رفع 
گلوگاه ها با مدیریت واردات امکان پذیر است، واردات نزدیک ۱۶۰۰ 

ردیف تعرفه را برای حمایت از تولید داخل ممنوع کردیم.
رحمانی با بیان اینکه سیاس��ت راهبردی کش��ور حمایت از ساخت 
داخل است و اقدامات انجام شده سبب رضایت رهبری شده است، 
افزود: به صورت ساماندهی شده و با برنامه و با اعتقاد پیگیر کارهای 

ساخت داخل و رونق تولید هستیم.
وی ادامه داد: برنامه هایی که برای س��اخت داخل داش��تیم عموما 
با قیمتی کمتر از نمونه خارجی تمام ش��ده اس��ت و باید این برنامه 

ها حمایت شوند.
وزیر صمت همچنین بیان کرد: قرارگاه در حوزه ساخت داخل و رونق 
تولید پای کار بوده است و با ما همکاری دارد و امیدواریم در حوزه 

رونق تولید بیش از پیش رضایت رهبری را جلب کنیم.
گفتن��ی اس��ت وزی��ر صنعت، معدن و تجارت به هم��راه وزیر راه و 
شهرس��ازی و فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا در ادامه ضمت افتتاح 
نمایشگاه توانمندی های فنی و مهندسی ایرانی با محوریت رونق 
تولید در مصلی امام خمینی)ره( تهران از بخش های مختلف این 

نمایشگاه بازدید کرد.

 اصولگرايان
در آستانه آزمونی بزرگ

ادامه از صفحه یک
... و اگ��ر در انتخابش��ان تجدی��د نظ��ر کردند، بابت این بوده که از 
ش��رایط خس��ته شده بودند. اصولگرایانی که کرسی های مجلس 
را از آن خود کردند، نباید انتقاداتی که به نمایندگان موجود کرده 
بودند، فراموش کنند. اگر تیم اصولگرایان شعار شفافیت سردادند، 
اگر اصولگرایان از حقوق های نجومی انتقاد داش��تند، اگر نس��بت 
به سفره خالی مردم انتقاد می کردند و قول داده بودند این سفرها 
دیگر خالی نماند، اگر قول داده بودند ش��رایط کش��ور بهبود یابد 
و اگ��ر ه��زاران قول دیگر داده بودند، وقتی به صندلی های س��بز 
بهارستان تکیه زدند، به وعده هایشان عمل کنند. اصولگرایان از 
رانت نمایندگان انتقاد داش��تند و باید بدانند که از همان روزهای 
اول در مع��رض آزم��ون قرار دارند. مردم فرزندان نمایندگان این 
دوره را زیر نظر دارند و مراقب هس��تند پایش��ان را کج نگذارند. 
نمایندگان مجلس یازدهم باید مراقب باش��ند از رانت نمایندگی 
سواس��تفاده نکنن��د. اصولگرایان مجلس یازده��م باید بدانند که 
خشت بنای شورای شهر دوره ششم و رییس جمهور سیزدهم بر 

مبنای عملکرد آنان گذاشته می شود.
نکته ای که نباید نادیده گرفته شود، انتخابات پینگ پنگی است 
که در همه نقاط جهان شاهد آن هستیم و در ایران عرصه قدرت 
بین اصولگرایان واصلاح طلبان دس��ت به دس��ت می ش��ود. اما 
اش��کال اینجاس��ت که امروز جابجایی قدرت از اصلاح طلبان به 
اصولگرایان، به حس��اب ردصلاحیت های گس��ترده گذاشته می 
ش��ود. ردصلاحیت ها همواره با انتقاد ش��دید رو به رو ش��ده و حتی 
در دوره قبل که اصلاح طلبان توانستند ۱۰۰ نماینده در مجلس 
داش��ته باش��ند، بازهم از ردصلاحیت ها گلایه داشتند و این دوره 
انتقادات ش��دیدتر بود زیرا بنابر اعلام اصلاح طلبان، در بس��یاری 
از حوزه ها نماینده ای نداش��تند که به آنها رای بدهند. با نگاهی 
به دوره های قبل مجلس شورای اسلامی، متوجه می شویم که 
ردصلاحیت ها همواره به عنوان ابزار انتقاد مطرح ش��ده و هرگاه 
که اصولگرایان توانسته اند کرسی های بیشتری به دست بیاورند، 
ردصلاحیت ها در آن روند بی تاثیر نبوده است. به هر حال اکنون 
انتخابات برگزار ش��ده و مردم در انتظار تغییر هس��تند. مردم می 
خواهند تغییر را در سفره هایشان احساس کنند. اکنون مردم می 
خواهن��د مجل��س یازدهم قیمت بنزین را به هزار تومان گذش��ته 
بازگرداند، قیمت دلار را به کمتر از ۱۰ هزار تومان برساند، قیمت 
سکه را به ۳ میلیون تومان برساند، مردم نگران سفره های خالی 
هس��تند و از نماین��دگان ای��ن دوره انتظ��ار دارند ترمز گرانی ها را 

بکشد و نظم را به اقتصاد آشفته بازگرداند. 
نمایندگان مجلس یازدهم باید متوجه باش��ند که هنوز پایش��ان 
به مجلس باز نش��ده، قیمت س��که از مرز ۶ میلیون تومان عبور 
کرده و دلار هم از س��د ۱۵ هزار تومان گذش��ته اس��ت. نمایندگان 
مجلس یازدهم باید بدانند که قیمت پراید در آس��تانه ۷۰ میلیون 
تومان شدن است. مردم از نمایندگان مجلس یازدهم انتظار دارند 
مش��ت عوامل رانت و فس��اد و گرانی را باز کنند. خلاصه اینکه 
انتظ��ار نداری��م عده ای بروند وع��ده ای بیایند اما مردم همچنان 

بیچارگی را تجربه کنند. 

سود جويی به بهانه كرونا 
ادامه از صفحه یک

...و زال��وی خونخ��وار و گ��رگ خونریز را در مورد این قبیل افراد به 
کار بردن، ظلم اس��ت به خفاش و زالو و گرگ. این حیوانات یا هر 
حیوان دیگری بر اس��اس غریزه اش عمل می کند که خون می 
خ��ورد ام��ا خون خواری انس��ان بر خ��لاف غریزه و  عقل و فطرت 
اوس��ت، با این حال می بینیم که اگر  پا بدهد همین انس��ان از این 
اقدام هم رویگردان نیست. حتی شواهد زیادی در دست است که 
حیوانات از سر رافت و مهربانی از شکار خود صرف نظر می کنند 
و می گذارند که برود. در  ویدئویی که یک دوس��ت برای نگارنده 
فرستاده است تعدادی شیر بر سر پیکر یک گاو وحشی حاضر می 
شوند تا او را بدرند و دلی از عزا در بیاورند اما شیرهای ماده گروه، 
وقتی که می فهمند گاو وحش��ی باردار اس��ت با هم یک دعوای 
س��اختگی به راه می اندازند و ش��یرهای نر را هم درگیر ماجرا می 
کنن��د، از آن ط��رف گاو وحش��ی ب��اردار بر می خیزد و از محل فرار 
می کند تا به یمن اقدام جوانمردانه شیرها فرصت حیات پیدا کند 
و چند وقت بعد گوس��اله اش را به دنیا بیاورد. حالا همین حکایت 
را قی��اس کنی��د با حکایت کس��ی که از رن��ج و بیماری همنوعش 
س��ودجویی می کند و به وقت گرفتاری و نیاز کالای مورد نیاز او 
را به چند برابر قیمت به او می فروشد. این سودجویی ها منحصر 
به شیوع ویروس کرونا نبوده و نیست. در جریان زلزله ها و سیل 
ها و خشکسالی و تحریم و آنفولانزا و بسیاری بیماری های بعضا 
صعب العلاج دیگر که دامنگیر مردم همیشه گرفتار این سرزمین 
ش��ده و می ش��ود همین  محتکران و خون مردم خورها همیش��ه 
حضور داش��ته و دارند و حاکمیت و س��تاد بحران کش��ور مثل اغلب 
موارد که غافلگیر می شوند در مقابل این عده هم همیشه غافلگیر 
و بازنده و خلع س��لاح هس��تند. یک دوره ای انبارهای محتکران 
شناس��ایی و اموال آن ها به نفع مردم ضبط می ش��د اما بعدا معلوم 
ش��د که این کار به قدری بی برنامه بوده که بعضا به س��راغ انبار 
کاسب ها و تاجران خوش حساب و خوش نام رفته و برای آن ها 
دردس��ر درس��ت کرده اند، ظاهرا به همین دلیل هم آن طرح نیمه 
تمام ماند و خیال محتکران باید از این بابت راحت ش��ده باش��د. 
حالا گیرم که مس��ئولان و دس��ت اندرکاران واقعا نتوانند از پس 
این جماعت ناجوانمرد و بی مرام بر بیایند، خدایی که آن بالا - و 
البته در همه جا - هست و همه چیز را می بیند و به عدالت حکم 
خواهد کرد و س��تمکاران را در همین دنیا به س��زای رفتارش��ان می 
رس��اند. اصلا دنیا را دار مکافات گفته اند. ملای رومی می گوید: 
» این جهان کوه است و فعل ما ندا/  سوی ما آید نداها را صدا«. 
در طول تاریخ چه بسیار افرادی بوده اند که چند صباحی از راه به 
رنج انداختن مردم و در شیشه کردن خون آن ها ارتزاق کرده اند 
اما بعد از مدتی ورق برگش��ته و روزگارش��ان تیره و تار ش��ده است 
و تاوان س��تمکاری و کژرفتاری ش��ان با خلق خدا را با خواری و 

نکبت پس داده اند.

سرمقاله

يادداشت

صنعت، معدن وتجارت

وزیر صنعت ضمن اشاره به آثار مثبت داخلی سازی خبر داد؛

کاهش ۱۲ میلیارد دلاری واردات نسبت به سال ۹۶ 

نایب رییس اتاق مشترک ایران و عراق اعلام کرد که بسته 
شدن مرز مهران به دلیل استاندارد کالاهای صادراتی اتفاق 
افتاده است. روز گذشته )شنبه( نامه ای از مدیرکل گمرک 
ایلام به مدیرکل دفتر صادرات منتشر شد که از تعطیلی 
م��رز مه��ران برای صادرات کالاهای ایرانی به عراق خبر 
می داد. این نامه به سرعت در شبکه های اجتماعی دست 
به دس��ت و گفته ش��د عراق برای پیشگیری از گسترش 

کرونا تصمیم به بستن مرز گرفته است. 

پیگیری های خبرنگار ایرنا حاکی از آن است که تعطیلی 
مرز مهران به دلیل رعایت نکردن اس��تاندارد کالاهای 

صادراتی از طرف برخی تجار ایرانی بوده است.
»شعبان فروتن«، نایب رییس  اتاق مشترک ایران و عراق 
با بیان اینکه تعطیلی این مرز ارتباطی به کرونا ندارد، به 
خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: قرار بود این مرز روز جمعه 
بازگشایی شود و دلیل تعطیلی آن مباحث استاندارد بوده 
اس��ت. وی ادامه داد: در حال رایزنی برای بازگش��ایی مرز 
هستیم و مسوولان عراقی اعلام کرده اند دلیل تعطیلی 
مرز مهران، رعایت نکردن استاندارد کالاهای صادراتی 
بوده اس��ت. »علی ش��ریعتی«، یکی از صادرکنندگان به 
عراق نیز در این زمینه به ایرنا توضیح داد: بر اساس آخرین 
استعلام از وضعیت مرزهای عراق، مرز شلمچه به دلیل 
شرایط خاص امنیتی در ماه گذشته بارها باز و بسته شده 
که این اتفاق پیش از انتشار ویروس کرونا بوده و اکنون 

نیز این مرز بسته است.

رئیس مرکز ملی فرش با اشاره به بسته حمایت از صادرات 
غیرنفتی خواس��تار توجه جدی به زیرساخت های فرش 
دستباف و پرداخت تسهیلات از محل مشوق های صادراتی 
جهت پایانه صادراتی تخصصی فرش دستباف، گمرک 
تخصص��ی فرش و همچنین کم��ک به تولیدکنندگان 
مواد اولیه فرش دس��تباف ش��د. به گزارش ش��اتا، فرحناز 
رافع در نهمین پیش جلس��ه کارگروه توس��عه صادرات 
گفت : مس��اعدت در خصوص تش��کیل خانه های فرش 
در کش��ورهای هدف صادراتی یک ضرورت لازم اس��ت . 
وی افزود: مناطق مختلف جغرافیایی ایران هرکدام دارای 
سبک و تنوع در نقشه و مواد اولیه فرش دستباف هستند 
و با توجه به این ظرفیت بزرگ نیاز است تا در خصوص 
برپایی نمایشگاه های دائمی فرش دستباف در کشورهای 
مختلف دنیا اقدام ش��ود. رئیس مرکز ملی فرش ایران، 
برنامه ریزی انجام شده جهت برپایی هفت خانه فرش با 
همکاری وزارت امورخارجه در کشورهای هدف را از دیگر 

برنامه های این مرکز عنوان کرد. رافع در پایان از سازمان 
توسعه تجارت ایران درخواست کرد نسبت به تخصیص 
مش��وق های صادراتی جهت ثبت برند جغرافیایی فرش 
دستباف اقدام کند. همچنین در ادامه این جلسه، مهرداد 
غضنفری، معاون اقتصادی استاندار قم از اهتمام وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برای دعوت از مسئولان استانی 
جهت حضور در جلسات کارگروه توسعه صادرات کشور 

تقدیر و تشکر کرد.

رئيس مركز ملی فرش مطرح كرد :نايب رييس اتاق مشترک ايران و عراق اعلام كرد؛

ضرورت رفع مشكلات صادرات فرش دستبافعدم  استاندارد كالاهای صادراتی  عامل تعطيلی مرز مهران 

در نشست نمايندگان دولت و اتاق تهران مقرر شد؛

نامه نگاری با رئيس جمهور برای رفع مشكلات صادرات
گروه صنعت، معدن و تجارت: در نشست نمایندگان دولت و اتاق تهران مقرر شد، نامه ای با 
امضای رییس اتاق بازرگانی تهران برای رییس جمهور تهیه و ارس�ال ش�ود تا رفع مش�کلات 

عمده صادرکنندگان مورد درخواست قرار گیرد.
به گزارش اتاق تهران، نمایندگان بخش خصوصی در نشست  شورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی استان تهران که در اتاق بازرگانی تهران برگزار شد، بسته حمایت از صادرات 
غیرنفتی در سال ۱۳۹8 را که به تازگی تدوین و برای تنظیم آیین نامه های اجرایی ارسال شده 
اس��ت، مورد نقد قرار دادند و با اش��اره به مش��وق هایی که از س��ال ۱۳8۹ پرداخت نش��ده است، 
تدوین بسته کنونی با تاخیر زیاد و با منابع اندکی که محقق نمی شود را بی اثر در توسعه صادرات 
دانستند و خواهان رفع مشکلات واقعی پیش پای صادرات و صادرکنندگان شدند و از هرگونه 

مشوقی اظهار بی نیازی کردند.
 � دولت به جای تدوین مشوق صادراتی، موانع را برطرف کند

در این رابطه مسعود خوانساری رییس اتاق تهران، گفت: تنظیم کنندگان این بسته حمایتی، 
هزینه های واقعی صادرات و صادرکنندگان را در نظر نگرفته اند. حتی هزینه سفر یا فقط هتل 
صادرکنندگان در کش��ور های هدف چند برابر ارقامی اس��ت که در جداول این بس��ته حمایتی 
گنجانده شده است. او افزود: صادرات کشور حدود 4۳ میلیارد دلار برآورد شده است که حدود 
۹ درصد آن یعنی حدود چهار میلیارد دلار نزد دولت به عنوان مالیات بر ارزش افزوده بلوکه 
شده است که اگر آن را با دلار ۱4 هزار تومانی محاسبه کنیم، رقم آن حدود ۵۶ هزار میلیارد 
تومان می شود. دولت در مقابل این ۵۶ هزار میلیارد تومان می خواهد حدود ۷۰۰ میلیارد تومان 
مشوق صادراتی پرداخت کند. در حالی که شایسته است به جای تدوین چنین مشوق هایی، 

مالیات بر ارزش افزوده را از صادرکنندگان دریافت نکند.
 � بودجه ای به نام صادرات و به کام دیگران

در ادامه این جلسه، رییس کمیسیون تسهیل تجارت و و توسعه صادرات اتاق تهران نیز گفت: 

به نظر می رسد، مشوق های صادراتی به عنوان یک ردیف بودجه ای در بودجه سالانه دولت 
تعبیه می شود و در نهایت مصارف دیگری پیدا می کند. به بیان دیگر، این ردیف بودجه  به نام 

صادرات و به کام بخش های دیگر است.
محمد لاهوتی با بیان اینکه پرداخت مشوق های صادراتی از سال ۱۳8۹ متوقف شده است، ادامه 
داد: تا دو سه سال گذشته پرداخت مشوق های صادراتی در بودجه لحاظ نمی شد اما از زمانی 
که مقرر شد از واردات برای حمایت از صادرات عوارض دریافت شود، مشوق های صادراتی 
نیز در بودجه از ردیف بودجه ای برخوردار شد. اما در نهایت به گفته مقامات آنچه تخصیص 
یافته فقط۲۰ میلیارد تومان است. واقعیت این است که این بسته های حمایتی به هدف خود 
نمی رسد، حتی اگر منابع آن تخصیص پیدا کند. او افزود: در این بسته حمایتی تا سقف شش 
میلیون تومان به عنوان کمک هزینه اعزام هیات های تجاری در نظر گرفته ش��ده اما خوب 
است تدوین کنندگان این بسته حمایتی این را در نظر بگیرند که هزینه هتل یک صادرکننده در 
سایر کشورها چه نسبتی با ارقام مندرج در این بسته دارد. لاهوتی در ادامه گفت: البته بخشی 
از بسته حمایتی سال گذشته که امکان سپرده گذاری صندوق توسعه ملی در بانک ها را فراهم 
کرد، برای صادرات موثر بوده است. چنانکه از ۲ هزار میلیارد تومان رقم پیش بینی شده برای 
این بخش، تاکنون بانک توسعه صادرات توانسته یک هزار میلیارد تومان با نرخ میانگین ۱4.۵ 
درصد را جذب کند. بانک های دیگر علاقه ای به جذب این منابع ندارند. بنابراین این بس��ته 
حمایتی جز این ۲ هزار میلیارد تومان عایدی دیگری برای صادرکنندگان دربر نخواهد داشت 
و پرداختن به این بسته حمایتی به منزله اتلاف وقت است.  او در بخش دیگری از سخنانش با 
بیان اینکه ستاد تسهیل صادرات در وزارت صنعت، معدن و تجارت در پی اختیاراتی است که 
تصمیماتش لازم الاجرا باشد، توضیح داد: این ستاد هشت جلسه برگزار کرده اما هنوز از اختیارات 
لازم برخوردار نیست. برای مثال، بانک مرکزی می گوید مصوبات این ستاد برایش لازم الاجرا 
نیست. صادرات دارای مشکلات ریشه ای است که باید برطرف شود.  لاهوتی سپس با اشاره 

به اینکه مساله مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان به یک معضل بزرگ تبدیل شده است، 
ادامه داد: صادرکنندگان مالیات بر ارزش افزوده سال ۱۳۹۷ را در انتهای سال ۱۳۹8 دریافت 
خواهند کرد و اگر صادرکنندگان در سال، سه بار گردش حساب داشته باشند، اکنون ۲۷درصد 

منابع آنها به عنوان مالیات بر ارزش افزوده نزد سازمان امور مالیاتی بلوکه شده است.
 � نامه نگاری با رئیس جمهور برای رفع مشکلات صادرات

 در همین حال، رییس اتاق تهران با اشاره به گزارش رییس کل گمرک در نشست اخیر هیات 
نماین��دگان ات��اق ته��ران گفت: هر یک روز توقف کالا در گمرکات یک درصد به قیمت تمام 
شده کالا اضافه می کند و این در حالی است که برخی کالاها در گمرکات حدود ۹ الی۱۰ ماه 
است که متوقف شده. از سوی دیگر ماه هاست که منابع صادرکنندگان به عنوان مالیات ارزش 
افزوده بلوکه است. مگر نقدینگی صادرکنندگان چقدر است؟ مسعود خوانساری با اشاره به اینکه 
دولت برای تنظیم بازار مناسبت های مختلف اقدام به اعمال ممنوعیت در برابر صادرات می کند، 
گفت: این سیاست ها به صادرات ضربه می زند و اگر کمبودی در بازار داخل وجود دارد، دولت 
نسبت به واردات اقدام کند. صادرکنندگان نیازمند پنج میلیون تومان پول برای هزینه هتل 
نیستند. اگر این مسایل را حل کنیم، واقعا صادرکنندگان نیاز به مشوق مالی نخواهند داشت.  
بر این اساس مقرر شد، نامه ای با امضای رییس اتاق بازرگانی تهران برای رییس جمهور تهیه 

و ارسال شود تا رفع مشکلات عمده صادرکنندگان مورد درخواست قرار گیرد.
7۰ � درصد ثبت سفارش ها از مبدا پایتخت

در ادامه این جلسه رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران گزارشی از وضعیت 
ثبت س��فارش در اس��تان ارائه کرد و گفت:از تاریخ ۲۵ آذر ۱۳۹۷ تا ۲8 بهمن ۱۳۹8 مجموع 
ارزش ثبت سفارش های صورت گرفته حدود ۳۰ میلیارد یورو بوده که حدود ۲۱.۵ میلیارد یورو 
مورد تایید قرار گرفته است. بر این اساس ۷۲ درصد ثبت سفارش ها مورد تایید قرار گرفته و 

۲۳ درصد رد شده و ۵ درصد نیز ثبت نهایی نشده است. 


